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177, 1 sl           24.10.2021jm díkč 

 ž67, 2-4Kéž je nám Bůh milostiv a dá nám požehnání, kéž nad námi rozjasní svou tvář! Ať je známa na zemi tvá cesta, 
mezi všemi pronárody tvoje spása! Kéž ti, Bože, lidé vzdají chválu, kéž ti vzdají chválu všichni lidé!           
P 640  
Pane Bože,  
Rádi bychom poděkovali. Především za možnost naděje ve tvém slovu. Za to, že se nám dosud nestalo, že by nás 
někdo nebo něco úplně odradilo od toho, abychom u tebe hledali naději. Někdy se jí úporně držíme. Někdy o ní jen 
víme, jen s ní jakoby z dálky počítáme. Je to různě. Často na tvoji naději myslíme jen tehdy, když se cítíme ohroženi. 
Pane, spoléháme na tvou milost, že to všechno vydržíš a že jsi s námi, jako jsi býval s našimi otci i matkami. Děkujeme 
za to. Děkujeme za všechny zázraky, kterých si nevšímáme a zapomínáme, že to zázraky jsou. Že svět je plný tvého 
světla. Děkujeme za tuto příležitost protřít zrak, abychom lépe viděli tvoji naději, tvoje zázraky, tvoje světlo. A 
 
 

1. Čtení Dt 8, 7-18 
Vždyť Hospodin, tvůj Bůh, tě uvádí do dobré země, do země s potoky plnými vody, s prameny vod propastných 
tůní, vyvěrajícími na pláni i v pohoří, do země, kde roste pšenice i ječmen, vinná réva, fíkoví a granátová jablka, 
do země olivového oleje a medu, do země, v níž budeš jíst chléb bez nedostatku, v které nebudeš postrádat 
ničeho, do země, jejíž kamení je železo a z jejíchž hor budeš těžit měď. 
Budeš jíst dosyta a budeš dobrořečit Hospodinu, svému Bohu, za tu dobrou zemi, kterou ti dal. 
Střez se však, abys nezapomněl na Hospodina, svého Boha, a nepřestal dbát na jeho přikázání, práva a nařízení, 
která ti dnes udílím. 
Až se dosyta najíš a vystavíš si pěkné domy a usídlíš se, až se ti rozmnoží skot a brav, až budeš mít hodně stříbra a 
zlata, až se ti rozmnoží všechno, co máš, jen ať se tvé srdce nevypíná, takže bys zapomněl na Hospodina, svého 
Boha, který tě vyvedl z egyptské země, z domu otroctví. 
Vodil tě velikou a hroznou pouští, kde jsou ohniví hadi a štíři, žíznivým krajem bez vody, vyvedl ti vodu z křemene 
skály, krmil tě na poušti manou, kterou tvoji otcové neznali, aby tě pokořil a vyzkoušel a aby ti nakonec prokázal 
dobro. 
Neříkej si v srdci: „Tohoto blahobytu jsem se domohl svou silou a zdatností svých rukou.“ 
Pamatuj na Hospodina, svého Boha, neboť k nabytí blahobytu ti dává sílu on, aby utvrdil svou smlouvu, kterou 
přísahal tvým otcům, jak tomu je dnes. 

 
P 629  

2. Čtení Mat 6, 25-33 
Proto vám pravím: Nemějte starost o svůj život, co budete jíst, ani o tělo, co budete mít na sebe. Což není život víc 
než pokrm a tělo víc než oděv? 
Pohleďte na nebeské ptactvo: neseje, nežne, nesklízí do stodol, a přece je váš nebeský Otec živí. Což vy nejste o 
mnoho cennější? 
Kdo z vás může o jedinou píď prodloužit svůj život, bude-li se znepokojovat? 
A o oděv proč si děláte starosti? Podívejte se na polní lilie, jak rostou: nepracují, nepředou –a pravím vám, že ani 
Šalomoun v celé své nádheře nebyl tak oděn jako jedna z nich. Jestliže tedy Bůh tak obléká polní trávu, která tu dnes 
je a zítra bude hozena do pece, neobleče tím spíše vás, malověrní? 
Nemějte tedy starost a neříkejte: Co budeme jíst? Co budeme pít? Co si budeme oblékat? Po tom všem se shánějí 
pohané. Váš nebeský Otec přece ví, že to všechno potřebujete. 
Hledejte především jeho království a spravedlnost, a všechno ostatní vám bude přidáno. 
 
Milí bratři a sestry,  
 
Myslím, že každý jeden z nás zná ten nepříjemný pocit před typem události, jako je například zkouška nebo obtížné 
vyšetření, něco, co je protivné a těžké. Ten pocit těsně před tím, když se to už už blíží, je strach. Většinou (tady jsem 
opatrná, tak říkám většinou) to bývá tak, že strach je skoro horší než vlastní těžká akce. Protože když už to probíhá, 
když už jsme zkoušeni nebo nám cpou někam do těla nějakou trubici, tak už to protivné ubíhá, ubývá a my máme 
dost práce s tím, abychom to zvládli, a tak jsme mnohem aktivnější. Nenecháme se okusovat strachem, nemáme na 
to čas.  
 
Takhle podivně začínám, protože se mi zdá – po rozhovorech s jinými lidmi, že pomalu a jistě se celá naše civilizace 
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ocitá v pocitu strachu před něčím. Úmyslně nechávám toto cosi neurčené, nepojmenované, protože to je na tom to 
nejděsivější. Jistoty se drolí, zatím jen trochu, ale o to je strach silnější. Není jisté, z čeho vlastně.  Až se začnou drolit 
notně, nebude na strach čas. Prostě budeme něco dělat.  
V žádném případě vás nestraším. Znovu si vzpomeňte na ty strachy před a na ten pocit potom, že to nebylo tak 
hrozné, nebo to hrozné bylo, ale zvládli jsme to! A to včetně neúspěšně složených zkoušek a špatných výsledků 
vyšetření. Protože co to znamená zvládnout něco? Vzít to, jak to je, a s čím nelze nic dělat, s tím se smířit a s čím 
něco dělat lze, to udělat.  
 
Toto je můj současný komentář k Ježíšovým slovům: Nemějte starost, nedělejte si starosti, neznepokojujte se (odpírat 
si pokoj), neříkejte zoufale: Co budeme dělat? Co s náma bude? Nebo po kralicku: Nepečujte, nesnažte se „pečlivě 
myslet“. To poslední zní jako cosi velmi úctyhodného, ale znamená to ty rozbujelé myšlénky, které se zařezávají do 
duše a vytvářejí katastrofické obrazy.  
 
Vy jste tento text z Ježíšova kázání na hořev o nepečování už mnohokrát slyšeli a já jsem na něj mnohokrát kázala. 
Naposled před rokem v září. Dnes bych ráda, abychom v něm našli cestu, řešení, návod, jak se tomu plíživému 
strachu nepoddávat. Nemylme se totiž, jsme součástí této vystrašené společnosti. Má to na nás vliv. Kolikrát jen jsem 
v posledním roce, dvou uslyšela ze sdělovacích prostředků – Toto je situace, kterou jsme ještě nikdy nezažili. Ono asi 
v podtextu bude: jiní to kdysi a kdesi v nějaké formě zažili, ale my jsme si mysleli, že nás už něco takového nemůže 
postihnout.  
A v tom to je. Že jsme si mysleli, že se nám nemůže nic stát, když se pěkně postaráme a když se ti, co to mají na práci, 
postarají o nás.  
 
Ježíš to pojmenovává takto: Po tom všem se shánějí pohané. To je pro mě objevná výpověď do úvah o strachu a 
starostech. Totiž náboženství spíše asi vzniklo ze strachu než z důvodu hledání smyslu. Hlavně ze strachu ze smrti, ale 
i z nekonečných dálav vesmíru a nečekaných nešťastných náhod. Tak jsme jako civilizace vymysleli, že smrt bude 
tabu-téma, je to špatné, ale když na to nebude vidět, tak se to aspoň schová, vesmír se prozkoumá a pojmenuje, to 
zařídí věda a proti neštěstí budou pojišťovny. A integrovaný záchranný systém.  
 
Až na to odsouvání smrti někam do kouta, je to všechno v pořádku. Jenomže se tím člověk nezbavil strachu, jak je 
právě vidět, ani všemohoucí věda to nedokázala. Víra ve všemohoucí vědu je totiž zcela nepochybně také součástí 
náboženského kutilství lidstva.  
 
Ráda bych, abyste si uvědomili, jaký máme náskok, bendit, výhodu. Víra v Boha je ta výhra. Víra v živého Boha, který 
ví, že to všechno potřebujeme. Aby nevěděl, když to všechno stvořil. Víra v Boha, který si vzal na svoji starost i smrt, 
ten fatální a nesmiřitelný strašák lidstva a všeho živého.  
 
A další výhoda je možnost slyšet Ježíšova slova, opakovaně a znovu v nich nacházet něco, co by nás podrželo právě 
v tom, co prožíváme, v čem po krk vězíme. Jeho rada, ta hlavní a vše před tím řečené shrnující, zní: hledejte nejprve 
jeho království a spravedlnost a vše ostatní vám bude přidáno.  
 
Co tedy dělat proti strachu: hledat Boží království. K vysvětlení, co to znamená, jsem si půjčila odstavec z komentáře 
Jiřího Mrázka „Základní je otázka priorit. Tento verš vybízí k rozlišování mezi podstatným a přídavky. Znamená: učte 
se dívat na svět jeho očima, učte se vidět Boží království ve světě, aspoň v té předběžné, částečné nebo občasné 
podobě. Učte se vidět, co je důležité v Božím království, a tak se dívat na svět kolem nás. Podobně slova o 
spravedlnosti vybízí nejen dívat se na záležitosti tohoto světa alternativně, ale také jednat alternativně tak jak to 
Božímu království odpovídá.“  
A bratři kraličtí jakoby k tomu dodali: Jednat tak, jak to Božímu království odpovídá, vy  jako obyvatelé tohoto 
království jste tím povinni Bohu i svým bližním.  
 
Co to je Boží království, to vysvětlují bratři kraličtí takto: Je to spasení připravené v Kristu a je to kralování Boží v nás a 
uprostřed nás a patří k tomu i naše přebývání s Bohem v nebi. To je definice, kterou jste asi hned zapomněli, ale 
zdálo se mi pěkné to vyjádření, že je to Boží kralování v nás.  
 
Takže: máme neděli díkčinění za úrodu a žijeme v době, která se klátí strachem. O zdraví, o život, o směřování této 
země, z rozdělování společnosti, o sociální jistoty, z cen energií a všeho ostatního, o ekonomický prospěch, ze 
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samoty. K tomu si připočtěme ten odvěký strach lidstva a ještě strachy osobní a individuální.  
 
Právě proto, že toho je tolik, jsme v této době zvláště povinni dívat se na svět očima, které hledají Boží království a 
jeho zázraky. Jak řekli kraličtí, jsme povinni i svým bližním, kteří jsou pohané a neumí nic jiného, než být sevřeni 
strachem. A jsme povinni těm, koho máme rádi. A jsme povinni sami sobě. A jsme povinni Pánu Bohu. Asi to zní 
nepříjemně, že to je povinnost. Možná by bylo lepší říct, že je to v zájmu přežití našeho a našich bližních. Až tak to je. 
Nepodceňovat strach, na to se dá i umřít.  
 
Máme-li neděli díkůvzdání za úrodu, což je báječný podnět k boji proti strachu, totiž vděčnost. Podívejme se tedy 
s vděčností na tu úrodu, na to, že zase něco vyrostlo. Já vím, že to pro vás, kteří to umíte, bude mnohem větší úkol, 
uvidět v tom zázraky hodné díků. Jednodušší je to pro nás, kteří jsme totální amatéři a můžeme říct s naprostou 
vážností, že cokoli vyrostlo na naší zahrádce, je naprostý zázrak. Ale přece jen, nenapadlo vás i po těch letech, jak je 
to možné, že jste tam na jaře strčili jednu bramboru a ono jich je najednou celé hnízdo?  
 
Nepodceňujme ani ty brambory, je to jídlo a jídlo je vždycky podpora života. A tak buďme vděčni. Že Bůh učinil, aby i 
letos vyrostlo dost na to, abychom se najedli. Že se stará o život. Že jste se naučili, jak na to, jak to všechno 
vypěstovat. Že můžeme věřit, že to Bůh dává vzrůst všemu živému, ten, který ví, co všechno potřebujeme. U 
brambor to začíná. Ani zdaleka u nich jeho péče o nás nekončí. Díky jeho zázrakům jsme živi a bude-li chtít, také živi 
budeme a všechno zvládneme. A tak se nestrachujme. 
 
Na konec úvaha německého benediktinského mnicha Anselma Grüna o strachu z nemoci, ale je to docela dobře 
možné vztáhnout i na jiné strachy:  
„Nepropadejte zoufalství, když vás stále znovu přepadá strach. Především se nesmíte pokládat za outsidera a 
domnívat se, že vaše modlitba a důvěra v Boha nic nezmohla. Spíš zkuste hovořit s Bohem o svém strachu: „ Ano, je 
docela dobře možné, že onemocním, že dostanu rakovinu. Ale svěřuji se ti se svým zdravím a nemocí. Vím, že jsi se 
mnou ve dnech dobrých i zlých. A když budu nemocný, povedeš mne k tomu, co je v životě podstatné: nejdůležitější 
není výkon a síla, nýbrž otevřenost tobě a tvému Duchu. Jde o to, abych dokázal ve své síle i slabosti vydávat 
svědectví tvé lásce…AMEN“ 
 
P 152 

 
 Dobrořeč, má duše, Hospodinu, celé nitro mé, jeho svatému jménu! 
2Dobrořeč, má duše, Hospodinu, nezapomínej na žádné jeho dobrodiní! 
3On ti odpouští všechny nepravosti, ze všech nemocí tě uzdravuje, 
4vykupuje ze zkázy tvůj život, věnčí tě svým milosrdenstvím a slitováním, 
5po celý tvůj věk tě sytí dobrem, tvé mládí se obnovuje jako mládí orla. 
 
P 510  
 
 
S a b, svěřuji vás dobrotě všemohoucího Boha i lásce jeho jednorozeného Syna i milosti jeho sv. D. Ať je strážcem 
vašeho života, abyste chodili ve světle pravdy a aby se na vás naplnily jeho sliby a na mně ať se splní také. Jděme 
v pokoji a ať nás provází požehnání všemohoucího Boha Otce I syna i Ducha sv. A 
p 177 2.-3. 
 
 
 

 


